
СПРÓЩЕННЯ В ГРÝПАХ ПРИ�ГОЛОСНИХ 
- зумóвлене харáктером звукосполýчень при�голосних, тéмпом мóвлення та íншими 
фáкторами 
Спрóщення в грýпах при�голосних  
1. Закрíплені правóписом: 

/ЗК/ ← /ЗКН/:  бризк - бри�знути 
/ЗН/ ← /ЗДН/:  пíзно ← поздьно, виїзний  
/ЖН/ ← /ЖДН/:  кóжний ← кождьныи, ти�жня 
/СН/ ← /СКН/:  ти�снути ← тискнути, бли�снути  
/СН/ ← /СЛН/:  масни�й ← масльныи, ремісни�к – ремеслó 
/СН/ ← /СТН/:  чéсний ← чьстьныи 
/СЛ/ ← /СТЛ/:  щасли�вий ← счастьливый, слáти 
/С’К/ ← /СТС’К/: міськи�й ← мЂстьскыи 

    !!! тури�стський вимовля�ємо /тури�с’кий/ 
/СЦ/ ← /СТЦ/:  мíсце ← мЂстьце 
/НЦ/ ← /ЛНЦ/:  сóнце ← сълньце 
/РЦ/ ← /РДЦ/:  сéрце ← сьрдьце 
/НЧ/ ← /РНЧ/:  гончáр ← гърньчарь 
/СКЛ/ ← /СТКЛ/: скло ← стькло 
 
!!! Але Т ЗБЕРІГАЄТЬСЯ: кістля�вий, пестли�вий, хвастли�вий, зап’я�стний, 
хвастнýти, хворостня�к, шістнáдцять. 
 

!!! Але К ЗБЕРІГАЄТЬСЯ: ви�пуск – випускни�й, пропускни�й, виск – ви�скнути, риск – 
рискнýти, тóскно, скнáра, скнíти.  
 

2. В прикмéтниках, утвóрених від імéнників іншомóвного похóдження  з кінцéвим СТ,  
лíтера Т у грýпі при�голосних СТН зберігáється, хочá при вимóві звук не вимовля�ється: 
контрáст –  контрáстний, балáст – балáстний, форпóст – форпóстний, аванпóст – 
аванпóстний і под. 
 

3. Словá, утвóрені за допомóгою сýфіксів -ськ-, -ств- від іншомóвних твірни�х оснóв з 
кінцéвими грýпами при�голосних:  
в ýсному мóвленні спрóщуються,  
а на письмí передаю�ться без ви�нятків: /студéн’с’кий/ - студéнтський, /агéнство/ - 
агéнтство, фаши�стський, ілюзіонíстський. 
 

ЗАВДАННЯ 
1. Вставте у слова, де треба, пропущені букви; з’ясуйте, при словотворенні чи при 
словозміні відбувся збіг кількох при�голосних: 
 

корис...ливий, облас...ний, пес...ливий, перс...ні, піз...ний, зліс...ний, перехрес...ний, 
сер...це, ненавис...ний, кіс...лявий, свис...нути, безвиїз...но, балас...ний, шіс...надцятий, 
кож...ний, шелес...нути, улес...ливий, захис...ний, якіс...ний, випус...ний, гіган...ський, 
заміс...ник 
 

2. Утворіть прикметники від поданих іменників, поясніть правопис: 
 

тури�ст, честь, шви�дкість, сóвість, контрáст, ненáвисть, ви�пуск, гігáнт, дóблесть, 

злість, альпінíсть, щáстя, об’ї��зд, пóчесть, безсмéртя, при�крість. 

Літ-ра: Український правопис, с. 21,  Лобода-Скуратівський, с. 25, 178, табл. 18, Плющ, 38-39 


